
www.sharghdaily.comجامعه سه شنبه۱۰
۲ اسفند ۱۴۰۱

سال بیستم      شماره ۴۵۰۱

گزارش میدانی «شرق» از وضعیت مدارس قم بعد از ماجرای پر سر و صدای یک اپیدمی عجیب

معمای مسمومیت های سریالی

مدیر کمپین معلولان در گفت وگو با «شرق»:
پول در کشور هست، برای معلولان نیست

ســامان موحدی راد: «اصلا نیومده بودن که برن»! این را پیرمرد خوش صحبتی با لهجه قمی می گوید که مقابل هنرستان سیدحسن برقعی یک سوپرمارکت جمع وجور دارد. البته تأکید می کند که مدیر و 
معلم ها داخل مدرســه حضور دارند ولی خبری از بچه ها نیســت. ساعت حوالی ۱۲:۳۰ است و در این ساعت باید صدای بچه هایی که تازه از مدرسه به خانه برمی گردند، محله باغ پنبه قم را پر کند؛ اما 
خبری از حضور پررنگ بچه ها روی سنگفرش این محله قدیمی نیست. این وضعیت در برخی از مدارس قم در این روزها جریان دارد. بعد از مسمومیت های سریالی در مدارس دخترانه قم تقریبا بخشی 
از خانواده ها تصمیم گرفتند بچه های شان را به مدرسه نفرستند. پیش از مدرسه سیدحسن برقعی سری هم به مدرسه شاهد رضویه زدم. هر دو این مدارس در ۱۷ بهمن ماهی که گذشت با مسمومیت 
گسترده دانش آموزانشان مواجه شده بودند. در مدرسه شاهد رضویه هم خبری نبود. چراغ های مدرسه خاموش بود و چند ماشین جلوی آن پارک بود که برای معلم ها بود. حوالی ساعت ۱۲ آخرین معلم 
هم از مدرسه بیرون آمد و حتی یک دانش آموز هم حد فاصل ساعت ۱۱ تا ۱۲ از مدرسه خارج نشد. از معلمی که بیرون آمده بود پرسیدم بچه های کی تعطیل می شوند و در پاسخ گفت که تقریبا کسی به 
مدرسه نمی آید. اگرچه معلم ها وظیفه دارند در مدرسه حاضر باشند و به هر دانش آموزی که آمد درس بدهند. دانش آموزان هنرستان نور یزدانشهر قم هم که اولین بار مسمومیت در آنجا اتفاق افتاده، 
می گویند بعد از رخ دادن دومین مســمومیت پیاپی در این مدرســه در ۲۲ آذرماهی که گذشت، دیگر به مدرسه نرفته اند. به این ترتیب می توان گفت برخی مدارس دخترانه قم به صورت غیررسمی به 
حالت تعطیل و نیمه تعطیل درآمده اند. درعین حال یکی از معلم های مدارس دخترانه قم در گفت وگو با «شرق» گفت سیاست های آموزش و پرورش قم بر این قرار گرفته که به هر شکلی دانش آموزان 
را به مدارس بکشاند. او می گوید که به معلم ها تأکید شده حتی برای تدریس به یک دانش آموز هم باید سر کلاس درس حاضر باشند و به دانش آموزانی که حضوری به کلاس ها می آیند هم گفته شده 

جزوه هایشان را در اختیار دیگران قرار ندهند تا آنها هم به صورت حضوری در کلاس ها حاضر شوند.
کسی پاسخ نمی دهد

واقعیت این اســت کــه در قم پیداکردن کســی کــه بخواهد 
در این باره حرف بزند، خیلی ســخت است. معلم ها و کادر مدارس 
دراین باره ملاحظات خاصی دارند و کسانی که در ارتباط مستقیم با 
این ماجرا هستند، واهمه دارند درباره آن سخن بگویند. همه کسانی 
که در این گزارش حاضر به صحبت با ما شده اند با گرفتن قول های 
چندباره درخصوص عدم افشای نام، محل کار یا تحصیل شان با ما 
مصاحبه کرده اند. اگر به صورت رســمی به مدارس مراجعه کنید با 
جمله ای مبهم به شما می گویند که تنها با داشتن نامه ای از آموزش 
و پرورش می توانید ســؤال بپرســید که اصلا معلوم نیســت چنین 
رویه و روالی واقعی اســت یا برســاخته و برای از سر بازکردن بیان 
می شود. حتی وقتی به بیمارســتان بهشتی قم مراجعه کردیم که 
در آن چند نفر از دانش آموزان بســتری هستند هم کسی همراهی 
نکرد. آن چنان که کارمندان علوم پزشکی گفته اند، بنا بر نامه  شورای 
تأمین، امکان صحبت با خبرنگاران در این زمینه وجود ندارد. معلم 
یکی از مدارس دخترانه قم می گویــد اگر در گروه های کاری پیامی 
انتقادی در این زمینه گذاشــته شــود، بلافاصله مسئولان مدرسه با 
مــا تماس می گیرند که پیام را پاک کنیم. این در حالی اســت که نه 
ما می دانیــم در مدارس واقعا چه خبر اســت و نه این اطمینان را 
داریم که اگر به مدارس برویم سالم برمی گردیم. در چنین شرایطی 
چه اصراری وجود دارد که خودمان و بچه های مردم را در معرض 

خطر قرار دهیم؟
واقعا نمی دانیم در قم چه خبر است؟

تــا اینجای کار معلوم شــده که علوم پزشــکی قم پیشــرفت 
قابل ملاحظه ای در پیداکردن واقعیت ماجرا نداشــته اســت. عصر 

روز ۳۰ بهمن  اعلام شــد علوم  پزشکی قم قرار است نتیجه نهایی 
آزمایش ها در خصوص منشأ مسمومیت دانش آموزان دختر را اعلام 
کند؛ اما تا اول اســفند خبری از این گزارش نشــد تا نهایتا عصر روز 
گذشــته مسئولان محلی اعلام کردند از آزمایش های صورت گرفته 
هیچ نتیجه ای کســب نکرده اند. این در حالی اســت که چهارشنبه 
گذشته وزیر بهداشت به قم سفر کرده بود و با دانش آموزان مسموم 
و بســتری در بیمارستان بهشــتی دیدار کرد و بعد از آن خبر رسید 
یک تیم پزشــکی از تهران هم مشغول بررسی ماجراست. عصر روز 
یکشــنبه ۳۰ بهمن خبری منتشر شد مبنی بر اینکه تا ساعاتی دیگر 
نتیجه کامل تیم تحقیقاتی وزارت بهداشت درباره مسمومیت های 
اخیر دانش آموزان قمی منتشر می شود. حالا چنان  که دکتر محبی، 
معاون درمان دانشگاه علوم پزشــکی قم اعلام کرده، بررسی های 
وزارت بهداشت از ماجرای مســمومیت های مدارس قم به نتیجه 
نرسیده است. محبی می گوید در این بررسی ها نمونه های مختلفی 
که لازم به بررســی بود، حتــی لباس دانش آمــوزان و نمونه های 
محیطی، تنفســی و خونی مورد آزمایش قــرار گرفت اما نتیجه ای 
حاصل نشــد. حالا علوم پزشــکی یک نمونه بــرداری جدید در این 
زمینــه انجام داده تا ببیند از ســری آزمایش های جدید می تواند به 

نتیجه ای برسد یا خیر.
این در حالی اســت که صورت مسئله در معرض دید همه قرار 
دارد. اخبار مســمومیت ها تقریبا روزانه منتشر می شود و در صورت 
بازبودن مدارس خبر مســمومیت هم ادامه دارد. مسئله ای که از ۹ 
آذرماه امسال از دبیرستان دخترانه ای در یزدانشهر قم شروع شد، در 
بهمن چنان شــدتی گرفت که حالا دوره تکرارش به یک روز رسیده 
اســت. یکی از دخترانی که در جریان اتفاقات یــک ماه اخیر دچار 

مســمومیت شده، می گوید که بعد از اولین هفته مدرسه یک هفته 
تعطیل بود. در اولین روز بازگشت به مدرسه بعد از این تعطیلی بار 
دیگر بچه ها دچار مسمومیت شــدند و از آن تاریخ به بعد آموزش 
در مدرسه ما به صورت آنلاین برگزار می شود. او همچنین می گوید 
که شــدت اولین حمله در مدرسه زیاد بود و بچه های زیادی در آن 
روز آسیب دیدند. از آنجایی که در اولین موج مسمومیت ها چندان 
توجهی به ماجرا نمی شد، خدمت رسانی مسئولان اورژانس خیلی 
ضعیف بود و مدام بچه ها را به مصرف مواد مخدر متهم می کردند 
درحالی که هر کسی که وضعیت بچه ها را آن روز می دید می فهمید 
که اصلا وضعیت بچه ها شــباهتی به کســانی که مــاده مخدری 
مصــرف کرده اند، ندارد. او همچنیــن می گوید که یکی از بچه های 
مدرســه که در جریان مســمومیت اول دچار آسیب شده بود، هنوز 
با واکر رفت و آمد می کند و با گذشــت بیش از یک ماه از این حادثه 

همچنان بهبود نیافته است.
احتمال عمدی بودن ماجرا تأیید شد

پنج روز بعــد از آنکه وزیــر اطلاعات در جلســه هیئت دولت 
گزارشی از ماجرای مســمومیت دانش آموزان دختر در مدارس قم 
ارائه داد، دادســتان کل کشــور از احتمال عمدی بــودن این ماجرا 
سخن گفت. محمدجعفر منتظری در نامه ای به دادستان عمومی و 
انقلاب قم نوشت که «اخبار واصله از یک جریان نگران کننده نوعی 
مسمومیت در بعضی از مراکز آموزشی قم نشان از احتمال اقدامات 
مجرمانه عمدی دارد که قابل توجه و پیگیری دقیق می باشــد». از 
روزهای نخست شکل گرفتن این اتفاق و نشانه های تکرار شونده آن، 
برخی از اجرای ایده هایی مشابه ایده های طالبان توسط برخی افراد 
ســخن گفتند. هدف قراردادن مدارس دخترانه و به حالت تعطیل 

و نیمه تعطیل درآوردن آن موجب شــده بود در فضای غیررسمی 
برخــی از احتمــال فعالیت یک گــروه تندرو کــه مخالف تحصیل 
دختران اســت، حرف بزنند. اگر در فضای مجازی هم جســت وجو 
کنید، می بینید که بسیاری از گروهی حرف می زنند که در پیام رسان 
ایتا اعلام موجودیت کرده اند و مســئولیت کار را بر عهده گرفته اند. 
بااین حال با جست وجو در ایتا هیچ نشانی از این گروه پیدا نمی کنیم 
که یا به این معنی است که اساسا چنین گروهی وجود نداشته و این 
موضوع از اساس شایعه اســت یا در صورت وجودداشتن از سوی 
نهادهای نظارتی حذف شــده است. بااین حال همه از شب نامه این 
گروه حرف می زنند که هیچ نسخه ای از آن درحال حاضر در فضای 
مجازی دیده نمی شود. همچنین صحبت های ما با دانش آموزان و 
معلم های حداقل هفت مدرسه ای که محل حادثه بوده اند، نشان 
می دهــد هیچ گونه تهدیدی مبنی بر برعهده گرفتن مســئولیت این 
اتفاق از ســوی گروهی صورت نگرفته است. بااین حال در روزهای 
گذشته یادداشت یک استاد دانشگاه الزهرا در این زمینه واکنش های 
زیادی را به همراه داشــت. نفیســه مرادی، پژوهشــگر مطالعات 
اسلامی و دانش پژوه دکترای علوم قرآن و حدیث، در یادداشتی که 
در رسانه  های داخلی منتشر شد، نوشــته بود : «تمرکز این وقایع بر 
مدارس دخترانه، ظن خرابــکاری منبعث از دیدگاه های طالبانی را 

تقویت می کند».
در مقابــل تــا پیــش از اینکــه دادســتان کل کشــور احتمال 
عمدی بودن این حادثه را تأیید کنــد، تنها یک  بار مجتبی ذوالنوری 
درباره امنیتی بودن این حادثه ســخن گفته بــود. تلاش های بیش 
از دوهفته ای ما برای ارتباط با مجتبــی ذوالنوری برای پی بردن به 
جزئیات بیشــتر این ماجرا بی نتیجه بود. بااین حال ســایر مسئولان 

مربوطه تا پیــش از این با اظهارنظرهای عجیــب و غریبی، هم در 
حال پاک کردن صورت مســئله بودند و هم به خانواده ها فشار وارد 
می کردنــد که عصبانیت آنها را در پی داشــت. برای نمونه یکی از 
مســئولان استان قم رخ دادن این حادثه را به استرس دانش آموزان 
نســبت داده بود و وزیر آموزش  و پرورش هم آن را بیشــتر شایعه 
خوانده بود. یکــی از معلم هایی که با او صحبت کردیم نیز معتقد 
بود اگرچه این اتفاق در میان بچه ها رخ داده اســت، اما بسیاری از 
دانش آموزان هم با تلقین یا از ســر شــوخی چنین اقداماتی انجام 
می دهند که برخی از متخلفان در مدارس تنبیه هم شده اند. در مقابل 
این ادعاها اما دانش آموزانی که با آنها صحبت کردیم، معتقدند اگر 
این یک شوخی از سوی دانش آموزان برای تعطیلی مدارس است، 
چرا در مدارس پســرانه پیگیری نمی شود و نمی شنویم که کسی در 
مدرسه پســرانه چنین اقدامی را برای تعطیلی مدرسه انجام داده 
اســت. همچنین دلیل مهم تر دیگری که دانش آموزان به آن اشاره 
می کنند، درگیرشدن معلم ها با این ماجراست. آنها می گویند اگر این 
فقط یک شــوک یا اســترس یا هیجان بی جا از سوی دانش آموزان 
است، چرا معلم ها درگیر ماجرا می شوند. یکی از دانش آموزانی که 
۲۰ روز پیش در یکی از مدارس دخترانه مســموم شــده و سه شب 
را هم در بیمارستان بستری بود، می گوید: اولا در ابتدا خیلی اصرار 
داشتند که بعد از چند ساعت بستری در بیمارستان، من را مرخص 
کنند تا در آمار نهایی مسمومیت ها قرار نگیرم. دیگر اینکه هنوز بعد 
از ۲۰ روز از ماجــرا همچنان در پاهایم ضعف احســاس می کنم و 
حرکت دادن پاهایم با مشــکلاتی همراه است. او همچنین می گوید 
که دو نفر از دوستانش ۲۰ روز بعد از حادثه همچنان در بیمارستان 

بستری هستند.

سمیه جاهدعطائیان: این روزها فشار روحی و روانی اعمال شده بر افراد دارای معلولیت 
بسیار بیشــتر از گذشــته بوده و آنها تلاش می کنند با بهره گیری از تریبون  های مختلف 
صدایشان را به مســئولان، تصمیم سازان و... برســانند. اگرچه مشکلات افراد دارای 
معلولیت بیشتر از گذشته رسانه ای و تصاویر حاصل از حواشی حضور آنها در تجمع  های 
اعتراضی بیش از گذشته منتشر شده است، اما آنها هنوز در این راه به نتیجه مشخص و 
روشنی برای رسیدن به حق و حقوق مسلم خود نرسیده اند. درباره تجمع  های اعتراضی 
و مســالمت آمیز افراد دارای معلولیــت، گفت وگویی با «بهــروز مروتی» مدیر کمپین 

معلولان انجام دادیم که در ادامه می آید.
    

 اشاره ای به معوقات بودجه ای حوزه معلولان می کنید؟  .
از ابتدای ســال باید حق پرســتاری افراد دارای معلولیت افزایش پیدا می کرد که 
متأســفانه این افزایش از آذر ماه اعمال شــد و حق پرســتاری از یک میلیون تومان به 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رســید. معوقه حق پرستاری افراد دارای معلولیت شدید 

و غیرشــدید از فروردین تا آذر هنوز پرداخت نشده و از سازمان برنامه و بودجه طلبکار 
هســتیم. همچنین کمک هزینه معیشــت ۲۰۰ هزار تومانی از بابت مــاده ۲۷ که باید 
چهار میلیون و خرده ای و اندازه حداقل دســتمزد سالانه باشد نیز هنوز پرداخت نشده 
اســت. از بابت شهریه  های دانشگاه دانشجویان، تأمین تجهیزات توان بخشی، خدمات 
توان بخشــی مثل غربالگری شنوایی و بینایی ســنجی و نیز بیمه  های خویش فرمایی و 
کارفرمایی نیز مطالباتی داریم. به  همین  دلیل با تأخیر تزریق بودجه، تمام فعالیت  های 

حوزه توان بخشی راکد شده است.
 چند درصد از بودجه ســازمان بهزیســتی در حوزه افراد دارای معلولیت و بودجه   .

قانون حمایت از حقوق معلولان محقق شده است؟
تاکنون باید ۹۰ درصد از بودجه ســازمان بهزیستی تخصیص پیدا می کرد، اما آنچه 
در عمل محقق شــده، ۵۱ درصد اســت. نه فقط در حوزه هایی که اشاره شد، بلکه در 
حوزه اجتماعی و پیشــگیری هم معوقات داریم. در حالی که فیلم وزیر اقتصاد موجود 
اســت که به صراحت اعلام کرده تا پایان دی ماه حدود ۸۵ درصد از بودجه  های کشور 

محقق شده و باید حداقل تاکنون ۹۲ درصد از بودجه پرداخت می شد، اما تاکنون حدود 
۵۰ درصــد از نصف بودجه ســازمان بهزیســتی به تأخیر افتاده اســت. مــا دو ردیف 
بودجه ای داریم؛ در واقع هم بودجه قانون معلولان و هم بودجه  های بهزیستی محقق 
نشده است. در بودجه ســازمان بهزیستی، بودجه ای با نام سایر خدمات یعنی بودجه 
مربوط به تأمین وســایل کمک توان بخشی، تأمین بیمه  های کارفرمایی، خویش فرمایی، 
شــهریه  های دانشگاه و... اشاره شده است. الان در هر دو ردیف مشکلات زیادی وجود 

دارد.
 تا ســال جاری برای اجرای مفاد قانون حمایت از معلــولان ردیف اعتباری وجود   .

داشــت که در تأمین همین مبلغ هم معوقاتی وجود داشته است، از سال آینده که این 
ردیف اعتباری با اقدام غیرقانونی دولت حذف شــود، چه مشکلاتی به وجود خواهد 

آمد؟
با توجه به میزان خط فقر مطلق اعلام شده در میان خانواده  های ایرانی، فرد دارای 
معلولیتی را در نظر بگیرید که سرپرست خانوار، فاقد شغل و درآمد و اجاره نشین است 
و مشــکلات معیشتی بی شماری دارد. دیگر مشــکلات معلولان به معیشت، تغذیه و 
تأمین اولیه  هــای زندگی بازمی گردد. بســیاری از معلــولان و خانواده های  آنها دچار 
ســوءتغذیه هستند و مشکلات درمانی بی شــماری دارند. بارها و بارها در مصاحبه ها 
و دیدار با مقامات، مجلســی و دولتی ها گفتیم و فریاد زدیم که بسیاری از مواد غذایی 
مورد نیاز مؤثر و مغذی از سبد غذایی شان حذف شده است؛ در حالی که درصد درخور 
توجهی از این افراد چندمعلولیتی بوده و به مواد غذایی مؤثر و مفید نیازمند هســتند. 
با حذف ردیف اعتباری، چه مشکلاتی بالاتر از وجود و تشدید فقر غذایی در میان افراد 
دارای معلولیت؟ غذا اولین نیاز اســت و این افراد برای تأمین ســایر نیازهای اساسی و 
بدیهی مثل دارو، درمان، خدمات توان بخشی نیز با سختی  های دیگری روبه رو هستند.

 در آخرین تجمع اعتراضی مقابل سازمان برنامه و بودجه به چه نتیجه ای رسیدید؟   .
آیا صدای شما و افراد دارای معلولیت شنیده شد؟

به اعتراض ما بی توجهی شد؛ چون دغدغه و مشکلات معلولان در اولویت نیست. 
ما تنها توانســتیم با یکی از معاونان سازمان برنامه و بودجه صحبت کنیم و آنها فقط 
اعلام کردند که ســعی می کنند تا ۱۰ روز آینده به انــدازه دو ماه از معوقات بودجه را 
تأمیــن کنند و نمی توانند قول صددر صدی در ایــن زمینه بدهند. برای مابقی معوقات 
نیز اعلام کردند که اســفند ماه در مورد آن تصمیم گیری می شود. اما سازمان برنامه و 
بودجه در حال وقت کشــی اســت تا سال مالی به پایان برسد و از آنجایی که سال بعد 
هم نسبت به امســال تعهد بودجه ای وجود ندارد، به نظر می رسد معوقات مشمول 
پرداخت نخواهند شد. ما در دوره مدیریت قبلی سازمان برنامه و بودجه چند بار برای 
پیگیری مطالبات مان با رئیس ســازمان دیدار و مذاکره داشتیم؛ اما در این دوره نه تنها 
رئیس ســازمان صدای ما را نشنید، بلکه با وجود چندین ساعت شعاردادن هم حاضر 
به حضور در جمع افراد دارای معلولیت نشــدند و ما تنها با یکی از نماینده های آنها 

صحبت کردیم.
 سازمان بهزیستی نمی تواند بودجه را مطالبه گری و به نفع معلولان اقداماتی انجام   .

دهد؟ اینکه افراد دارای معلولیت همیشــه از جبران نشــدن فاکتورهای درمانی شان 
از طرف ســازمان بهزیســتی انتقاد دارند نیز از همین تخصیص نیافتن بودجه نشئت 

می گیرد؟
ســازمان بهزیســتی هم یک ســازمان دولتی بوده و نمی تواند بــه نفع معلولان 
مطالبه گری کند. به همین خاطر اســت که می گوییم افراد دارای معلولیت همیشــه 
در هر شــرایطی مظلوم واقع می شــوند. علــت اصلی بروز این مســائل هم نه تنها از 
ســوءمدیریت ناشــی می شــود، بلکه تخصیص نیافتن به موقع بودجه و اعتبارات هم 
بســیار مؤثر است. فرد دارای معلولیتی که برای درمان فاکتور دارد، فاکتورش به علت 
تحقق نیافتن بودجه از سوی سازمان برنامه و بودجه، مشمول پرداخت در همان سال 
نشده و سال بعد نیز مشــمول پرداخت نمی شوند. پرداختی ها شامل افرادی می شود 
که با بودجه و فاکتور جدید آمدند. به همین دلیل است که نارضایتی در میان جمعیت 

تحت پوشش بهزیستی بسیار زیاد است.

 دولــت و مجلس نبود مدیریت یا ســوءمدیریت در امور افــراد دارای معلولیت را   .
می پذیرند؟

بله، قبول دارند. ما بارها اعلام کردیم محقق نشــدن بودجــه در حوزه افراد دارای 
معلولیت، ناعادلانه و غیراخلاقی اســت. بارها گفتیم در جامعه قشــری محروم تر و 
مســتضعف تر از افراد دارای معلولیت وجود ندارد. معلولان مشکلات و چالش  های 
ســایر افراد جامعه را چند برابــر تحمل کرده و این معلولیــت هزینه  های هنگفت و 
کمرشکنی به خانوار تحمیل می کند. شــرایط معلولان از مابقی مددجویان بهزیستی 
و کمیته امداد بغرنج تر و پرحاشیه تر است که به نگاه و توجه ویژه نیاز دارد؛ اما وجود 
یک نگاه تبعیضی و مصرف گرابودن به افراد دارای معلولیت، نگاه شهروند درجه چند 
بودن به آنها در دولت و ســازمان برنامه و بودجه بســیار آشکار است. ما در اعتراض 
اخیر به کارشناســان ســازمان برنامه و بودجه اثبات کریم که مملکت فقیری نیستیم، 
بلکه سوءمدیریت داریم، مدیر دلسوز کم داریم. ما اعلام کردیم که حدود ۹ میلیون نفر 
یارانه بگیــر در دهک نهم و دهم داریم که اگر یارانه آنها حذف شــود، ماهانه دو هزار و 
۵۰۰ میلیارد تومان بودجه برای منابع کشور دارد که این منبع مالی می تواند در سازمان 
بهزیســتی و کمیته امداد به نفع مددجویان هزینــه و قانون آنها به صورت کامل اجرا 
شــود. در عین حال نبود یارانه معیشتی برای این اقشار، مشکلی ایجاد نخواهد کرد؛ اما 
متأسفانه چون خودشان نیز صراحتا قبول دارند که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی 
از عهــده این موضوع برنمی آید، تاوان این مســئله را بخش هایی ماننــد افراد دارای 
معلولیت پس می دهند. معلولان می شــنوند که بودجه نیســت؛ درحالی که بودجه 
هست و اغلب به دهک  های بالا اختصاص می یابد. حس می کنیم شرایط طوری است 
تا دهک  های بالا ناراضی نشوند. به  همین  دلیل حق افراد با نیازهای ویژه پایمال شده و 

اگر اعتراضی هم داشته باشند، صدایشان شنیده نمی شود.
 دســتاورد چندین تجمع اعتراضی و مســالمت آمیز افــراد دارای معلولیت برای   .

برگرداندن ردیف بودجه حذف شده از قانون معلولان چه بود؟
ما با کارشناســان حرف زدیم، مذاکره کردیم، مســئولان و افکار عمومی را حساس 
کردیم که دلایــل و اقدام دولت برای حذف ردیف بودجــه معلولان کاری غیرقانونی 
اســت. آنهــا دلیل غیرموجه خودشــان را دارند کــه پذیرفتنی نبــوده و خلاف قانون 
بالادســت است؛ چراکه ســازمان برنامه و بودجه مطابق با ماده ۳۰ قانون حمایت از 
حقوق معلولان باید ردیف اعتباری برای مفاد قانونی حمایت از معلولان را اختصاص 
داده و آن را در قانون بودجه ســنواتی کشور درج کند، اما سازمان به صورت کامل این 
ردیف بودجه را ناگهانی حذف کرده اســت. تمام امید ما به مجلس شورای اسلامی و 
کمیسیون تلفیق است که دیدگاه شــان تا اندازه ای با دولت متفاوت است. خواسته ما 
اجرای قانونی است که مجلس به تصویب رسانده و خواسته زیاد و غیرقانونی نداریم.

 چرا با نهادها، دســتگاه ها و متولیانی که قانون حمایت از حقوق معلولان را رعایت   .
نکرده و از قوانین سرپیچی می کنند، برخورد نشده و حتی نظارتی بر اجرای قوانین حوزه 

معلولان نمی شود؟
علــت دقیــق را باید از آقایان پرســید. وقتی پس از ســال ها خــون دل خوردن و 
مطالبه گری افراد دارای معلولیت، ردیف بودجه سالانه در قانون معلولان لحاظ شده 
و این بودجه پس از چهار سال حذف می شود و به مفاد قانون حمایتی نیز بی توجهی 
می شــود، پس دیگر مشخص است. از ســوی دیگر با هیچ کدام از نهادهای خاطی که 
مطابــق با قانون حمایت از معلولان وظایف و مســئولیت هایی دارند، برخورد قانونی 
نمی  شــود، دیگر آشــکار اســت که دغدغه ای در حوزه افــراد دارای معلولیتی که با 
مشــکلات و محدودیت  های فراوان و پیچیده روبه رو هستند، وجود ندارد. معلولان و 

مطالبات آنها زیر سایه بودجه و مخالفت با قانون نادیده گرفته شده است.


